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CONSELL MUNICIPAL DE LES PERSONES GRANS 

Data: 15 de novembre de 2024 

Lloc: Sala Gòtica de l’Hospital Sant Andreu 

Participants: 

- Carme Carrió (AV Escodines) 

- Montse Roldan (FATEC) 

- Joan Jorge Sánchez (PSC) 

- Joan Cals (ciutadà) 

- Víctor Feliu Prat (CC.OO) 

- Josep Antoni Mora (Althaia) 

- Maria Carrera (Espai social Catalunya la Pedrera) 

- Maria Segalés (Ass. viure i conviure) 

- Antonio Negro (ciutadà) 

- Sussi Garcia (ciutadana) 

- Montse Sucarrats (Mémora) 

- Yasmine (residencia SAFA) 

- Juliana Casero (Casal Balconada) 

- Berta Ponsa (SAS) 

- Rosa de Miguel (Capalafí) 

- Josep Ramon Mora (CC.OO) 

- Laura Perostes (Tècnica de Persones Grans) 

- Queralt Llorens (Oficina Atenció a les Persones Grans) 

- Mariona Homs Alsina (Regidora de Drets Socials i Persones Grans) 

Excusats: 

- Víctor Prat (Comuns) 

- Àngels Fusté (FUB) 

- Roser Alegre Fontanet (Fem Manresa) 

- Cloti Morales (Consell de la Dona) 

- Jaume Puig Bou (Residència Montblanc) 

- Albert Carrascossa (Grup Nacionalista) 

- Montse Morros (GEST) 

- Dolors Fitó (Sant Andreu Salut) 
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ORDRE DEL DIA: 

1. Aprovació de l’acta anterior 

2. Valoració de la programació d’octubre 2024. Creació equip motor 2025 

3. Estat del Pla d’envelliment KM.0 

4. Altres informacions 

5. Precs i preguntes 

 

1. APROVACIÓ ACTA ANTERIOR 

2. VALORACIÓ PROGRAMACIÓ  OCTUBRE 2024. EQUIP MOTOR 2025 

La regidora Mariona Homs dóna la benvinguda als i les assistents i inicia el punt de la valoració 

de les activitats d’octubre en motiu del Dia Internacional de les Persones Grans. Explica que tal 

i com havíem quedat en assemblees anteriors, era últim any que organitzàvem actes dispersos 

en un mateix programa. Ara es planteja crear un grup de treball des d’on es pensin de manera 

conjunta els actes. S’encararà cap a un Fira durant un cap de setmana, tipus la fira gran.  

Amb el programa d’aquest any hem crescut un 22% de participació. Hem encertat amb els 

actes que hem fet, tot i que sempre hi ha coses a millorar. Per exemple, vam fer una taula 

interessant, però al fer-la a la FUB potser va fer que hi hagués menys assistència. Tot i això va 

haver-hi 40 persones. Hem fet 25 actes amb 3.300 participants. Alguns de petit format fins a 

més multitudinaris. Ha sigut un encert fer una exposició temàtica i la sortida també va anar 

molt bé. 

CARME CARRIÓ: actes molt interessants però no pots anar a tots i això sap greu. La FUB queda 

lluny, i és un dels motius perquè hi anés poca gent. Trobo a faltar un acte central potent, hi ha 

actes molt interessants, però potser falta una acte potent, nombrós amb un significat a la 

ciutat i que pogués crear opinió. Que englobi les fortaleses que hi ha dins del consell 

municipal, les fortaleses de les persones grans. Ensenya el llibre “la trampa de la edad” que 

parla sobre els edatismes que ens trepitgen sense adonar-no-se’n. Acte que doni significat 

encara més fort amb totes les entitats manresanes. 

VICTOR FELIU: el programa d’any anteriors havia generat crítiques pel disseny. Es valora 

positivament l’atractiu del disseny actual, on es mostra la vitalitat de les persones grans. Els 

actes són molt encertats. Diu que buscant per internet, no ha trobat altres programacions tant 

completes i extenses com el nostre en cap altra ciutat. Hi han participat moltes entitats. La 

conversa amb la Manuela Carmena es va quedar molta gent fora de la sala. La valoració global 

és molt positiva i ha anat millorant amb els anys.  

MARIONA HOMS: Hem de pensar en persones potents per l’any que ve perquè tenen les 

agendes molt plenes.  

VICTOR FELIU: Fa una proposta: que a Manresa hi hagués una escultura dedicada a les 

persones grans, similars a la dona parc de l’agulla, Els nens al parc de Puigterrà, i demanar-ne 

una adreçada a les persones grans. Com un reconeixement a la seva trajectòria i com a 

recordatori a les persones joves perquè quan passin per davant de l’escultura pensin que 

també en un futur seran persones grans. Si sembla adient, que sigui una petició del consell a 
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l’ajuntament i mirar plegades com seria l’escultura, en quin espai,... Demana que si s’aprova, 

s’agilitzi el procés. 

ROSA DE MIGUEL: demana que si es fa escultura, no es faci a un lloc com a la seu, sinó a un 

lloc de pas, com el carrer Guimerà. L’escultura ha de ser dins de la ciutat. 

S’acorda que aquesta petició queda aprovada en el plenari del Consell i la regidora Mariona 

Homs es compromet a tirar-ho endavant a través d’una comissió que en farà una proposta 

acurada. 

GRUP DE TREBALL (3 persones): Víctor Feliu, Montse Roldan, Mercè Soldevila, Antonio Negro. 

La comissió queda oberta a noves incorporacions. 

JOAN JORGE: Considera que l’acte institucional s’ha de replantejar. El protagonisme l’ha de 

dirigir una institució i el consell de persones grans. No ha de ser una entitat en concret que el 

lideri. Fa saber que li va saber greu haver fet cua i no haver tingut lloc a l’acte institucional i és 

per això que potser s’hauria de plantejar fer-ho a un altre lloc més gran. 

MARIONA HOMS: Comenta que aquesta qüestió és delicada i que s’ha de parlar directament 

amb la Coordinadora de Jubilat i Pensionistes, ja que és l’entitat que es va inventar l’acte. En 

són els fundadors i per això l’estan liderant.  

I per altre costat, al Saló de Sessions només es fan actes amb molt de pes. Que es reconegui 

aquest acte com poder-lo fer allà és important, i sortir-ne pot no tenir sentit, a la vegada que 

fer-ho a un altre espai i tantejar un gran acte a la plaça major, pot ser una opció.  

CARME CARRIÓ: S’ha de replantejar el coolideratge. A Manresa hi ha moltes entitats que 

treballen. Em sembla que l’acte ha de ser cooliderat per totes les entitats que treballen en 

aquest àmbit. Els temps han canviat i hi ha d’haver-hi actes compartits, no únics. Sumem 

forces. Jo em refereixo això com a acte potent. L’acte institucional ens l’hem de replantejar, ha 

d’arribar a mes gent. Mirem de trencar fronteres entre les entitats. Sent l’acte institucional de 

les persones grans. 

JULIANA CASERO: Recorda que l’acte el lidera l’Ajuntament i que un any es va fer al pati del 

Museu del Barroc.  

MARIONA HOMS: És interessant passar de parlar d’actes a parlar de governances. Tenim un 

consell amb cara i ulls.  

JOSEP RAMON MORA: Comenta que és un tema delicat que pot generar conflicte. Hauríem de 

generar una proposta per comentar-la a la Coordinadora i poder-la parlar amb ells per tal que 

ens sentim còmodes tots. 

JOAN JORGE: S’ha de fer reconeixement a les entitats a l’acte i crear lideratges compartits.  

MONTSE ROLDAN: Explica que el Consell Municipal de la dona era qui organitzava l’acte 

institucional, i es va canviar a només de l’Ajuntament però amb col·laboració del consell i a mi 

tampoc em va semblar del tot bé. 
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MARIONA HOMS: els consells son òrgans de l’Ajuntament. Formen part de les eines de 

governança de l’ajuntament. Per tant que ho organitzin uns o altres, hauria de ser el mateix. A 

la pràctica pot ser diferent, però no hauria de ser-ho. 

MERCÈ SOLDEVILA: Recorda que l’acte institucional primer es va fer a l’Ajuntament, després a 

Plana de l’Om per la pandèmia, i després es va tornar a fer al Saló de sessions. 

LAURA PEROSTES: Es va prendre una decisió com a Consell Municipal de les Persones Grans de 

tornar al saló de Sessions. 

CARME CARRIÓ: el que he plantejat no ha de ser una ofensa cap a ningú sinó cap a una millora 

a través dels lideratges compartits que beneficia a la societat. S’ha d’obrir portes perquè sigui 

un acte  més obert a tothom.  

VICTOR FELIU: Es barreja l’inici de les aules amb l’acte institucional. Potser s’hauria de separar. 

MARIONA HOMS: agafa compromís de parlar amb la Coordinadora,  envers la reflexió 

d’aquest acte. I  quan hagi parlat a la pròxima reunió ho recuperem assegurant que hi hagi algú 

de la Coordinadora. 

CREACIÓ EQUIP MOTOR 

L’any 2025 ens plategem crear una FIRA al voltant de l’1 d’octubre, responent a la proposta del 

Consell Municipal. És per això que necessitem crear un GRUP MOTOR per executar el procés 

de creació. Aquest grup es trobarà un cop al mes a partir del gener del 2025. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Qui vulgui formar part del grup de treball haurà de contactar amb la Laura Perostes: 

laura.perostes@ajmanresa.cat / 608 33 23 03 

MARIONA HOMS: perquè la fira sigui un èxit hem de començar ja en la organització per pensar 

en l’espai, les entitats que hi participen, l’escenari, etc. i que al voltant hi hagi sales on es facin 

xerrades. Aquest grup de  de treball ha de fer tota aquesta previsió. Comenta que hi han 

alguns diners per executar-ho. Serà un o dos dies de fira probablement el 4 i 5 d’octubre, 

segons disponibilitat. 

CALENDARI DE TROBADES: 
Horari: de 10 a 11:30h 
9 de gener 
13 de febrer 
13 de març  
10 d’abril 
8 de maig 
12 de juny 
10 de juliol 
Agost 
17 de setembre 
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MERCÈ SOLDEVILA: similar a la fira gran de Barcelona. 

JOAN CALS: seria la segona fira, i la van fer al palau firal i sincerament va ser un fracàs. Per 

tant, si n’hem de fer una mirem bé com la fem. 

3. ESTAT DEL PLA D’ENVELLIMENT KM0 

 

 

 

MARIONA HOMS: Vam començar el pla i la intenció era convocar-vos novembre i fer matinal 

de participació per acabar de perfilar les aportacions del Consell però fins ara no ens han 

aportat la consultoria des de la Diputació. La propera setmana ens hi reunirem. Anem tard i 

ens sap greu. 

Vam decidir no sortir de la Xarxa de Ciutats Amigues de les Persones Grans. Actualment estem 

a la tercera roda on començaríem a fer diagnosi, després pla i avaluació. Es tractaria que a dins 

del nostre pla, hi hagués una part compatible per ciutats amigues de les persones grans i que 

pugui tenir el segell. Ha de ser un document coherent que faci de paraigües. 

LAURA PEROSTES: Proposa que a part de la consultora siguin les comissions qui liderin els 

grups de debat de la jornada ciutadana. La Consultora té clar que hem fet molta feina i ens han 

d’ajudar amb el que ens consta més: l’avaluació d’impacte i organitzar la jornada ciutadana. Hi 

ha textos que saben que no poden modificar perquè els heu escrit directament les persones 

grans. 

JOAN JORGE: Comenta que llegint l’avaluació de ciutat amigues, arribem a la mateixa 

conclusió que esteu dient. Els indicadors són generalistes. Amb els grups de treball crec que 

hem mirat com que es el que volem, i ara falta concretar com volem el rendiment i amb quins 

indicadors. Ens interessa que ells treballin la part d’avaluació. 

CARME CARRIÓ: demana quedar grup 1, per veure com es poden fer les accions. Convocar, per 

acabar de repensar de cara la jornada ciutadana i que les propostes siguin més concretes. 

JOSEP RAMON MORA: Un cop tinguem tancat el document fins el dia de la jornada estaria bé 

poder-lo revisar.  

LAURA: abans d’acabar l’any ens tornem a trobar per comissions una vegada per tancar tots 

temes. Aglutinarem les informacions i les enviarem a tothom perquè les pugueu revisar. 

Aquestes informacions les passarem al Risell posteriorment es farà la jornada ciutadana on 

tothom pugui debatre. 

 

 

 

� Propera reunió amb la Diputació i la Consultoria Risell – 20/11/2024 
� Tancar les aportacions de les comissions abans de finals d’any 
� Jornada ciutadana al primer trimestre del 2025 
� Presentació del nou pla a l’octubre del 2025 
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4. ALTRES INFORMACIONS 

- L’OFICINA D’ATENCIÓ A LES PERSONES GRANS ES TRASLLADA AL MERCAT PUIGMERCADAL 

L’Oficina d’Atenció a les Persones Grans es mou al mercat Pugi mercadal, com a lloc cèntric 

amb moviment i a peu pla. No tenim calendari però d’obertura, però ja tenim els mobles i es 

tem dissenyant una campanya de difusió..  

Podeu consultar les funcions de l’oficina d’atenció a les Persones Grans aquí 

A final d’any, amb la memòria tindrem les dades de l’Oficina:  perfils atesos, edats, gènere, 

consultes, temàtiques, etc. i ho presentarem al Consell Municipal. 

FORMACIONS TRANSICIÓ JUBILACIÓ 

La regidora MARIONA HOMS explica que es va demanar a la Sònia Díaz el disseny d’aquestes 

formacions per poder treballar sobretot la part emocional i de benestar en l’acompanyament 

d’aquesta transició, però també la part jurídica i econòmica. Aquests seran els continguts que 

es treballaran: 

CURS TRANSICIÓ CAP A LA JUBILACIÓ 
CONTINGUTS FORMATIUS 

 
1. Jubilació i envelliment 

1.1. Conceptualització de la jubilació i l’envelliment 

1.2. Adaptació al canvi 

2. Autoconeixement 

2.1. Salut física 

2.2. Salut emocional 

2.3. Salut social 

3. Usos del temps 

3.1. Beneficis de l’oci 

3.2. Noves ocupacions del temps 

3.3. Participació social 

4. Qüestions econòmiques i jurídiques 

4.1. Planificació econòmica 

4.2. Eines jurídiques d’interès 

5.Enfoc positiu de la jubilació 

5.1. Actitud positiva 

5.2. Actitud proactiva 
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Enguany es farà una prova pilot i l’any vinent s’oferirà a les empreses perquè ho ofereixin als 

treballadors que es jubilaran en poc temps. 

Es convida a qui vulgui del Consell Municipal a realitzar la formació que s’oferirà al Centre 

Cultural del Casino els propers 4 i 11 de desembre de 9:30 a 13:30h. 

MARIONA HOMS: em preocupa molt que el coneixement que es perd quan les persones es 

van jubilant. Ens estem descapitalitzant i no només en coneixement sinó també en valors. 

LAVABOS PÚBLICS 

LAURA PEROSTES: Hem descobert que si posem sobre el mapa tots els lavabos públics, dels 

equipaments públics sobretot n’hi ha molts i que probablement no estan ben senyalitzats o a 

l’abast de la ciutadania. També hem constatat que mirant horaris, el problema el tenim al cap 

de setmana, ja que la majoria d’equipaments tanquen.  

En aquest enllaç podreu trobar el mapejat amb els possibles lavabos que podrien formar part 

d’aquesta xarxa. 

MERCÈ SOLDEVILA: La Sussi va començar a mirar això dels lavabos, amb els síndics de greuges.  

On hi ha la llista de lavabos. 

SUSSI GARCIA: Mostra el seu descontentament en relació al temps que fa de la reclamació 

d’aquest servei. 

MARIONA HOMS: Caldrà estudiar el sistema d’accés dels wc. Una possibilitat és haver d’anar a 

buscar una targeta ciutadana per entrar-hi i així tenir una mica més de control i no deixar-los 

oberts. També per prendre més consciència. Fer pagar per aquest servei no ho volem perquè 

crea desigualtats socials i posar-hi personal perquè el vetlli és massa car. 

- S’expressen diverses opinions i es genera debat respecte l’accés als wc: en contra i a favor de 

la targeta, a favor i en contra de fer pagar i/o de personal que vetlli per l’accés i la neteja. 

ROSA CAPALAFÍ: opina que el tema del vandalisme és tan general que no ho pot paralitzar. Si 

és una necessitat, s’ha de fer. 

MARIONA HOMS: Comenta que una opció és fer wc públics junt amb les concessions de bars 

municipals (com el bar Plaza de la plaça Espanya o el Quimet) per tal que la neteja quedés 

inclosa en el mateix contracte. Ens ho posem com una prioritat. 

5. PRECS I PREGUNTES 

ROSA CAPALAFÍ: Demana a quina entitat li interessa fer xerrades sobre el document de 

voluntats anticipades.  

CARME CARRIÓ: Proposa fer una taula rodona d’escriptors i escriptores del Bages de la vellesa. 

S’acorda fer-ho al Centre Cultural el Casino el primer trimestre del 2024. 

JOAN JORGE: Com a representant al Consell de les Persones Grans del  Consell Comarcal del 

Bages comunica que les reunions s’estan deslocalitzant a pobles de la comarca. També que 
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s’ha demanat que es faci una versió de lectura fàcil del document del Pla Comarcal 

d’Envelliment Km0. 

S’acorda que a cada reunió del Plenari, es faci retorn dels representants de tots els Consells. 

MARIONA HOMS: Clou la sessió. 


